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Bilag 1. Orientering fra administrationen - Teknik- og Miljøudvalget 
8. december 2022 
 
 

1. Orientering vedr. DI rapport om kommunale ejendommes 
energimærker og varmekilder, opvarmningskilder, jfr. Bilag 2. 
(Bilag 2. Energimærkning og opvarmning af kommunale 
bygninger). 
 
DI (Dansk Industri) har den 23. oktober 2022 offentliggjort en 
analyse om energimærkning og opvarmning i kommunale 
bygninger. Analysen har sit fokus på kommunale bygningers 
energimærker og deres fordeling på landsplan, samt hvor mange 
kommunale bygninger, der opvarmes med gas. Energimærker 
gives på en skal fra A – G, hvor A er det bedste og G det 
dårligste. Analysen viser, at kommunale bygninger typisk har 
energimærke D. DI har bl.a. haft fokus på fordelingen af 
energimærke D-G. Svendborg Kommune er hverken med i toppen 
eller bunden for så vidt angår antal bygninger med energimærke 
D-G. Ud fra 270 bygninger har Svendborg Kommune 158, dvs. 
59%, med et dårligt energimærke. Ud af de 270 bygninger er der 
160 bygninger, som opvarmes med gas. Set i forhold til de øvrige 
fynske kommuner, er Svendborg Kommune blandt de kommuner, 
der har færrest bygninger med energimærke D-G. Samtidig har 
Svendborg Kommune den største andel bygninger, som bliver 
forsynet med gas. Analysen kan læses her:  
https://www.danskindustri.dk/arkiv/analyser/2022/9/energimarknin
g-og-opvarmning-i-kommunale-bygninger/   
 
Energimærket er lovpligtigt for større bygninger, og Svendborg 
Kommunes energimærker udløber i 2023. Derfor har 
administrationen igangsat fornyelse af mærkningen. Der foregår 
også beregninger af, hvilke bygningsinvesteringer, der bidrager til 
den grønne omstilling og som kan lånefinansieres. Dette arbejde 
forlægges udvalget i februar 2023.  
 

2. Orientering vedr. digitalisering af 
parkeringsadministration 
 
I forbindelse med Landsstævnet blev der udviklet et digitalt 
system til håndtering af parkeringstilladelser og 
kørselstilladelser. Erfaringen fra Landsstævnet viste, at 
ansøgere havde let ved at ansøge og administrationen 
kunne hurtigt behandle ansøgningen og sende svar tilbage 
til ansøger.  
 
Systemet er blevet videreudviklet, så det nu er muligt at 
håndtere håndværkerlicenser, beboerlicenser, 
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parkeringskort, dispensationer og kørselstilladelser digitalt. 
Omkring den 1. december 2022 kommer der et link ud på 
kommunens hjemmeside. Derefter kan borgere søge digitalt 
om licens, tilladelse eller dispensation. Der vil desuden være 
en video, som vejleder ansøger. 
I forbindelse med digitaliseringen vil alle tilladelser og 
licenser blive registreret i p-vagternes terminaler. Dermed 
undgår borgerne at have et kort liggende i bilens frontrude. 
Siden 2020 har håndværkerlicenserne med god succes 
været registreret digitalt. Tilladelser og licenser vil fremover 
være tilknyttet ét konkret køretøj. 
 

3. Orientering vedr. køb af vindstrøm ved SEF 
Svendborg Kommune har den 10. august 2022 indgået en 
aftale med SEF vedr. køb af vindstrøm til en pris af 0,7 øre pr. 
kWh Aftalen er gældende i perioden 1. januar 2023 – 31. 
december 2025. 
Med et forventet årligt forbrug på 9 mio. kWh om året, svarer 
dette til en årlig udgift på ca. 63.000 kr. 
Nu har SEF imidlertid henvendt sig til Svendborg Kommunes 
rådgivende energimægler Energiteam A/S. SEF har problemer 
med at indkøbe certifikater på vindstrøm til den pris, som de 
har sagt ja til. 
De har som nævnt indgået en kontrakt på 0,7 øre pr. kWh, 
men markedspriserne ligger pt. en del højere end dette. 
Markedsprisen ligger pt. i 2023 på 7,04 øre faldende til 4,70 
øre i 2025. Ud fra den nuværende markedspris og estimerede 
forbrug, ville Svendborg Kommunes køb af vindstrøm i stedet 
beløbe sig til 634.000 kr. i 2023 faldende til 423.000 kr. i 2025. 
Energiteam A/S har af SEF fået til opgave at viderebringe 
beskeden om et ønske om en prisstigning på certifikaterne til 
vindstrøm. 
Dette ønske har administrationen dog afvist med henvisning til 
den kontrakt, som blev underskrevet den 10. august 2022. 
Svendborg Kommune ønsker med andre ord at fastholde den 
aftale på 0,7 øre/kWh til grøn strøm, som allerede er aftalt med 
SEF. 
 

4. Orientering om projekt Liv i Lillebælt 
Svendborg Kommune har i oktober sammen med de øvrige 10 
kommuner i projekt Liv i Lillebælt sendt Velux Fonden en 
ansøgning om støtte til projektledelse samt til anlæg af marine 
indsatser, som kan forbedre miljøforholdene i Lillebælt og i 
Øhavet. Der er søgt om i alt 34 millioner kroner. 
Ansøgningen/bevillingen betinger 50 % anden finansiering. 
Denne finansiering er endnu ikke på plads. Der forventes et 
svar fra fonden primo 2023. 
Projektets første konkrete resultat er to faglige rapporter, som 
henholdsvis beskriver hvilke faktorer som presser 
havområderne og en beskrivelse af hvilke indsatser, der kan 
forbedre forholdene. Rapporterne er udarbejdet af DTU Aqua og 
er finansieret af Velux Fonden. 
Administrationen har igangsat planlægning af konkrete 
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stenrevs- og ålegræsprojekter i farvandene omkring Svendborg 
Kommune og Ærø Kommune. Vi forventer at ansøge 
kystdirektoratet om tilladelse til at etablering af projekterne i 
løbet af foråret 2023. 
 
Udvalget og Kommunalbestyrelsen vil blive yderligere 
orienteret om projektet og får mulighed for beslutte om 
kommunen endelig skal deltage i projektet efter at Velux 
Fonden har truffet beslutning i forhold til vores ansøgning om 
finansiel støtte.  

 
5. Orientering om status for fredning af Vejstrup Ådal 

Danmarks Naturfredningsforening (DN) sendte den 21. november 
2022 det endelige fredningsforslag for Vejstrup Ådal til 
Fredningsnævnet, med kopi til Svendborg Kommune. Det 
endelige fredningsforslag er ikke ændret væsentligt i forhold til det 
udkast, som Svendborg Kommune fik fremsendt i oktober 2022 i 
forbindelse med høring af budgetoverslaget for fredningen (punkt 
10 på Teknik og Miljøudvalgets møde den 10. november 2022). 
Der er foretaget enkelte mindre justeringer og medtaget nye 
billeder i afsnit med beskrivelse af fredningsområdet og de 
planlægningsmæssige forhold. Derudover er der foretaget et par 
mindre tilføjelser i fredningsbestemmelserne.  
Svendborg Kommune får mulighed for at kommentere 
fredningsforslagets indhold i forbindelse med et offentligt møde, 
som fredningsnævnet afholder om fredningsforslaget. 
Fyns Amtsavis bragte den 25. november 2022 en artikel om 
fredningsforslaget blandet andet med udtalelser fra formanden for 
DN Svendborg og fra ejeren af Vejstrupgaard. Artiklen har fokus 
på erstatningerne og at fredningsområdet er blevet større end det 
første forslag, som DN præsenterede sidste år.  
Når Fredningsnævnet har offentliggjort fredningsforslaget, må der 
ikke foretages noget, som strider mod de foreslåede 
fredningsbestemmelser (jævnfør naturbeskyttelseslovens § 37 
stk.2). Fredningsnævnet kan dog meddele dispensation fra en 
foreslået eller fastsat fredningsbestemmelse, når det ansøgte, 
ikke strider mod fredningens formål (jævnfør 
naturbeskyttelseslovens §50). Naturbeskyttelseslovens §34, hvor 
kommunen kan nedlægge et foreløbigt forbud, ikke længere være 
i spil. 
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